

Lysabild-Skovby Landvindingslag

Ordinær generalforsamling i Lysabild-Skovby Landvindingslag

Referat

Dato: 19. marts 2019
Sted: Skovby Kro, Kegnæsvej 37, 6470 Sydals

Deltagere:

Fra Lysabild-Skovby Landvindingslag: Svend Michelsen
Helge Duus
Henrik Høeg Fangel
Henning Jepsen
Eigil Lauridsen
Allan Gellert

Fra Sønderborg Kommune: Heine F. Møller
Hans Erik Jensen

Stemmeberettigede landbrugsinteressenter: 8

Stemmeberettigede sommerhusinteressenter: 35

Antal stemmeberettigede, i alt: 43

Det skønnes, at ca. 37 personer deltog i generalforsamlingen.

Dagsorden

1. Valg af dirigent
2. Bestyrelsens beretning
3. Regnskab for 2018
4. Indkomne forslag
5. Budget 2019
6. Valg på generalforsamlingen
 - a. 1. landmand for 3 år
 - b. 3 stedfortrædere
 - Orientering om udpegning af
 - c. 1 sommerhusejer for 3 år (sker via H&G)
 - d. 3 stedfortrædere (sker via H&G)
7. Valg af revisor
8. Eventuelt

1. Valg af dirigent

Formand Svend Michelsen, SM, bød velkommen til årets generalforsamling. Det er glædeligt, der er kommet så mange.

SM foreslog Erik Bollerslev til dirigent og spurgte om der var andre forslag til posten. Da det ikke var tilfældet, blev Erik Bollerslev valgt til dirigent.

Dirigenten takkede for valget og gennemgik generalforsamlingens gyldighed og beslutningsdygtighed. Dirigenten konstaterede, at generalforsamlingen var annonceret i ugeavisen for 4 uger siden og omtrent samtidigt annonceret på lagets hjemmeside. Generalforsamlingen er hermed rettidigt og lovligt indvarslet. Da ingen gjorde indsigelse, erklærede dirigenten generalforsamlingen for lovlig indvarslet og beslutningsdygtig.

Som stemmetællere blev foreslået Allan Gellert og Lise Lauritzen. Valget blev godkendt.

2. Bestyrelsens beretning

Dirigenten bad formand Svend Michelsen om at fremlægge bestyrelsens beretning.

SM berettede, at dæmningen er slået 2 gange. Den ene gang af kommunen, den anden gang af Otto Chrestensen sammen med oprensning af grøften.

Hybenroser er slået et par gange. Vi er nødt til at slå flere gange i 2019 for at holde dem nede. Det er ikke populært at bruge gift.

Det sidste stykke fra toiletbygningen til Egemose er jævnet og der er slået græs. Mange sommerhusejere slår det sammen med græsplænen og det ser fint ud.

Kystsikring – der har været rigtig højvande et par gange. Men vinden har været i nord, så der var næsten ingen bølger ved Pøl og Skovmose. Så har vi haft en gang blæst og højvande mere i efteråret. Det gav en del småskader, som er repareret af Søren Perregård.

Sammen med højvandet var der nogen nedbrydning af diget, hvor landkanalen kommer ud. Det er et problem vi skal have taget stilling til – vi skal løbende udbedre og vedligeholde kystsikringen. Vi skal have grønt lys fra Kystdirektoratet

Otto Chrestensen har slået kanalerne. De gør et fint arbejde. Kanal fra Rubæk er blevet ekstra oprenset. Drænrørene lå under bunden af kanalen.

G-kanalen – der er ryddet en grund ud mod Pøl, så der kan komme en lille gravemaskine frem til Landkanalen fra Pøl-siden. Vi mangler lidt ved en grund, hvor g-kanalen starter. Perregård er bestilt til at fjerne nogle træer der.

Det tog lidt tid at holde kanten af g-kanalen. Til sidst fik vi fat i Martins Multiservice, som kunne løse opgaven.

Pumpestationen er blevet vedligeholdt og eftersat af Løkkegård fra Fyn. Det blev først gennemført i januar 2019 pga. travlhed hos firmaet. Alt er fint – kontraktlapper og pumpe og det hele. Pumpen kører 1 gang i timen for at holde udløbet frit. Det gik, selvom der ikke var meget vand at pumpen kunne køre med i sommer.

Udløbet fra Landkanalen har det knebet med at holde åbent, fordi der har været for lidt vand i den tørre sommer. Udløbet er alligevel lukket om sommeren.

Vejen til pumpestationen er blevet vedligeholdt, men den bliver hurtigt slidt.

Birkepøl-projektet – SM mener at omkostningerne er ude af proportioner i forhold til effekten. Der bliver mere vand, der skal pumpes med. Der skal tages stilling til pumpeparterne. SM er skeptisk, hvis vandet skal løbe ud af en sluse nær Gammelpøl. Den nuværende pumpe kan få for lidt vand, hvis den kun får vandet fra G-kanalen. SM har forespurgt Landbo Syd om et minivådområde, men det er ikke aktuelt for nuværende.

Vandløbssagen og afvanding af Skovmose startede i 2011 og nu har vi 2019. Nu venter vi på Overtaksationskommissionen inden vi kan gå videre.

SM takkede bestyrelsen og kommunens repræsentanter for et godt samarbejde.

Der var et spørgsmål om, hvem der vedligeholder udløbet fra landkanalen. SM oplyste, at udløbet er stoppet om sommeren, men at det løber godt.

Bjarne Marcussen, BM, spurgte ind til Landkanalen. Udløbet var helt spærret. Det blev lavet efter en del henvendelser. Den yderste klap åbnede ikke ordentligt. Der var overløb til G-kanalen i dag. Bjarne fortalte om Birkepøl-projektet. Der er nogle lodsejere, der er imod projektet. BM håber, at kommunen finder en anden måde at reducere kvælstofmængden.

Overtaksationskommissionen kommer herved d. 28.5 – 29.5 og behandler sagen. Vi får en kendelse senere. Der var en drøftelse af slusens funktion. SM vil tjekke røret en gang, der er lavvande.

Brian Doweszeit, BD, nabo til landkanalen. Vi har prøvet at tømme havet – vandet løber baglæns ind ad Landkanalen og ud til pumpestationen.

BM spørger, hvem der er ansvarlig for udløbet. SM oplyser, at det er kommunen, der kigger til udløbet, men at laugbet betaler.

Henning Jepsen, HJ, oplyste, at der har været en drøftelse om et langt rør ud i havet. Det blev afvist af Kystdirektoratet og vi må derfor acceptere en driftsudgift på udløbsrøret.

Dirigenten opfordrede til at man løbende henvender sig til landvindingslagets bestyrelse, hvis der konstateres problemer med kanaler eller udløb.

Formandens beretning blev herefter taget til efterretning.

3. Regnskab for 2018

Arne Sehested aflagde beretning og gennemgik posterne. Der er et overskud på 142.912 kr på digerne og på 140.555 kr på afvandingen.

BM spurgte ind til tilgodehavende ved kommunen. Hans Erik Jensen, HEJ, forklarede, at det skyldes fejlagtige opkrævninger i 2016 og 2017.

BM mener, at vi skal passe på, at foreningen ikke bliver til en sparekasse. Det er vel ikke meningen, at vi skal have 1 mio. kr. stående i kassen.

Jan Marcussen, JM, finder det mærkeligt, at vi har et efterslæb for 2 år. Hvorfor er det ikke rettet? JM har ikke tillid til kasserer, revisor og kommunen.

BM spørger hvorfor kassebeholdningen er stigende? SM forklarede, at den ene pumpe er fra 1945 og vi har betydelige udgifter foran os i forhold til ny pumpe med tilhørende inverter og elinstallation. Udgiften kan komme hurtigt – vi ved ikke hvornår. Der vil også komme udgifter til styrkelse af fordiget. Det er en fordel at have penge i kassen fremfor at låne dem.

BM spurgte, hvorfor vi ikke har disse udgifter med i investeringsplanen. Vi bør måske have hensættelser til nye investeringer med i budgettet.

HJ fandt, at det er fint at have penge i kassen.

Der var en henstilling om, at det fremgår af budgettet, hvad man skal bruge pengene til.

Regnskabet blev godkendt.

4. Indkomne forslag.

Dirigenten konstaterede, at der rettidigt var indkommet to forslag.

Det første forslag var fra Jan Marcussen om at adskille landvindingslaget i et pumpelag og et digelag.

Jan Marcussen begrundede forslaget. Han finder ikke, at der er tale om to adskilte foreninger, når regnskabet leveres samlet på et stykke papir. Det vil være nemmere, hvis foreningerne holdes adskilt. Han ønsker ikke at deltage i digelagets drøftelser om at sikre fordiget.

Egil Lauritzen finder, at det er nemmest at holde foreningerne samlet. Det bliver mere besværligt, hvis de skal skilles.

BM mener ikke, at vi overholder vedtægterne. Der er ikke to forskellige bankkonti og derfor overholder vi ikke vedtægterne.

SM mener, at vi overholder vedtægterne. SM vil fraråde at vi deler det i to.

HJ foreslog at vi lader afstemningen råde.

BD – det er vel et problem, hvis vi skal have renoveret diget, hvordan finder vi pengene?

Peter Frøslev, PF, - kan man overhovedet stemme om forslaget?

BM – ja vi er alle medlemmer af pumpelaget, derfor kan alle stemme.

Forslaget gik til afstemning. Afstemningen forløb over to omgange, da dirigenten fandt, at ordlyden på den udleverede stemmeseddel ikke var dækkende for afstemningens indhold.

Afstemningen gav følgende resultat:

For forslaget: 8

Imod forslaget: 34

Blanke: 1

I alt 43 stemmer.

Forslaget blev forkastet.

Forslag 2

Aage Petersen begrundede sit fremsendte forslag om, at der bliver kørt materiale op i diget.

Vi har i mange år brugt at køre materiale tilbage op på stranden. Det skal bare køres op igen.

SM vil gerne bakke op om arrangementet og smide materialet op og betale for arbejdet, hvis der er nogen, der vil arrangere det.

Wolfsen, Lærkemose 38. Støtter forslaget. Har også selv hjulpet.

SM mener, at der har været præcedens for arbejdet og mener derfor, at arbejdet må være lovligt.

Det var kun digelagets medlemmer, der var stemmeberettigede.

For forslaget: 36

Imod forslaget: 0

Blanke: 0

I alt 36 stemmer.

Forslaget blev vedtaget.

5. Budget 2020

Arne Sehested forelagde budgettet.

Susanne Brinch – hvorfor er grøfter blevet billigere. SM oplyste, at det fremadrettet vil blive billigere at vedligeholde G-kanalen, fordi der kommer en bedre adgangsvej.

Thorkild Petersen, Egemose 37 – hvorfor er udgifterne til møder sat op? SM svarede, at der måske kan imødeses større mødeudgifter fremadrettet.

BM henviste til vedtægternes §15 og bemærkede, at udgiftsbudget skal godkendes af kommunen.

6. Valg på generalforsamlingen

- a. 1 landmand for 3 år:
 - Helge Duus blev foreslået og genvalgt.
- b. 3 stedfortrædere
 - Hans Duus, Fjelby
 - Finn Hansen, Pommersgård
 - Hans Laue, Vibøge

blev foreslået og genvalgt.

Orientering om udpegning af sommerhusrepræsentanter

HJ orienterede om udpegningen af sommerhusrepræsentanter

- c. 1 sommerhusejer for 3 år (sker via H&G)
- Eigil er på valg. Er igen udpeget

Arne Nielsen valgt i 2018 sælger sommerhus og ønskes fritaget.
Aage Petersen indtræder for 1 år.

- d. 3 stedfortrædere (sker via H&G)
- Erik Juhl
 - Susanne Brinch
 - Allan Gellert

er udpeget

7. Valg af revisor


Arne Sehested blev foreslået og genvalgt.

8. Eventuelt

Der var intet til eventuelt.

Dirigenten afsluttede generalforsamlingen kl 20.29 og gav ordet tilbage til formanden.

SM takkede dirigenten for god og myndig mødeledelse. Takkede alle deltagerne for fremmødet og de gode spørgsmål.



Erik Bollerslev
Dirigent



Svend Michelsen
Formand



Hans Erik Jensen
Referent